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GRIJILE VIEȚII 
 

  Firea lucrurilor se măsoară după dispoziţia interioară a 
sufletului, adică, aşa cum este fiecare, aşa îl judecă şi pe 
celălalt. Un om rău îi vede și pe cei din jurul său răi și îi arată 
cu degetul. Un om egoist îi consideră și pe ceilalți egoiști. Un 
om ascuns îi bănuiește și pe cei din jur de intenții ascunse. 
Gândul și atitudinea noastră față de oamenii din jur trebuie să 
înceapă cu rugăciunea de la împărtășire: „Cred, Doamne și 
mărturisesc că Tu ești cu adevărat Hristos, Fiul lui Dumnezeu 
celui viu, care ai venit în lume să mântuiești pe cei păcătoși … 
dintre care cel dintâi sunt eu”. Cel ce a ajuns la adevărata 
rugăciune şi dragoste nu-l deosebeşte pe cel drept de cel 
păcătos, ci îi iubeşte pe toţi la fel şi nu-i osândeşte, tot aşa 
cum face Dumnezeu. Dacă îi judeci pe oameni, nu mai ai timp 
să-i iubești. Iubirea noastră trebuie să înceapă cu cei de 
aproape ai noștri și mai ales cu familia noastră. Mai mult ca 
oricând, familia a devenit o entitate fragilă. Pentru familie, nici 
un sacrificiu nu este prea mare. Pentru familie, să fim dispuși 
să iertăm cu timp și fără timp. Sub motiv că nu poți sluji și lui 
Dumnezeu și grijilor lumești, unii oameni se declară împotriva 
angajării creștinilor în viața de toate zilele a societății în care 
trăiesc. Nimic mai fals! Mântuitorul ne îndeamnă să muncim 
pentru a ne câștiga pâinea cea de toate zilele, acolo unde ne 
găsim, făcând meseria sau slujirea pe care ne-am ales-o. 
Cuvintele „Să nu ne îngrijorăm de ziua de mâine” spun 
altceva. Să nu trăim în alertă, în panică, în deznădejde cu 
gândul la ziua de mâine, ci să ne reamintim că Dumnezeu 
este cu noi, în efortul nostru: „Știe doar Tatăl vostru Cel ceresc 
că aveţi nevoie de ele”. Noi românii spunem despre un om 
care muncește cinstit și își face un rost în viață că este 
gospodar. Un om plăcut lui Dumnezeu este un om gospodar, 
care își câștigă prin propriile eforturi pâine pentru el și familia 
sa, dar care Îi lasă și lui Dumnezeu un loc în eforturile sale. 
Omul gospodar știe că fără Dumnezeu nu poate face nimic. Își 
începe ziua de muncă cu Sfânta Cruce și o încheie cu o 
rugăciune de mulțumire. Dacă Îl avem pe Dumnezeu pe primul 
loc în agenda noastră zilnică, ne vom câștiga cele necesare 
traiului, dar mai mult, vom fi liniștiți în ființa noastră, pentru că 
Îl avem pe Dumnezeu deasupra. Gândul acesta ne poate 
proteja de grija excesivă și anxietatea atât de prezente în 
lumea modernă. Cât timp facem tot ce stă în puterea noastră 
pentru noi și familie, Dumnezeu va face restul. „Împărăția lui 
Dumnezeu este înlăuntrul vostru”, spune Mântuitorul. Să 
gândim Împărăția lui Dumnezeu ca o destinație a călătoriei 
vieții noastre, ca o realitate care se află deja în noi și așteaptă 
să fie descoperită. Din momentul botezului și cu fiecare 
Sfântă  Liturghie, Împărăția lui Dumnezeu este mai aproape de 
noi. Iar cu această apropiere, ne dăm seama că toate cele 
necesare acestei vieți sunt mai ușor de obținut când Îl luăm pe 
Dumnezeu ca început al eforturilor noastre. „Căutați mai întâi 
împărăția lui Dumnezeu și toate celelalte se vor adăuga vouă”. 
(Matei 6, 33). 
 
 

 

Ferestre… 
 

  Le întâlnim la tot pasul. Nici nu putem concepe viaţa noastră 
fără ele. Cum ar fi o casă fără ferestre? Doar nişte ziduri reci, 

dincolo de care nu poţi vedea nimic. Şi dincolo de care nu se 
poate vedea nimic spre exterior. O fereastră înseamnă o 
deschidere spre ceva… Privind prin ea, în faţa ochilor ţi se 
deschide o perspectivă, un orizont. Dar şi invers! Privind printr-
o fereastră, poţi să vezi interiorul unei case, al unei clădiri, un 
„micro-univers” protejat de nişte ziduri. Să priveşti spre 
ferestre, poate fi fascinant. Mintea omului a imaginat atât de 
multe moduri de a realiza o fereastră. De la cele mai simple, la 
cele mai complicate, înguste sau largi, înalte sau scunde, 
luminoase sau întunecate, deschise sau închise, prietenoase 
sau ostile, împodobite cu flori sau cu… gratii şi obloane, cu 
ancadramente sofisticate sau foarte simple, pătrate, rotunde, 
dreptunghiulare, în forme simple sau complicate, ferestrele 
sunt „ochii” unei case. Prin care aceasta priveşte către lume, 
parcă spunând ceva despre cei ce locuiesc înăuntru. 
Ferestrele pot face ca o casă să fie cât mai frumoasă. Până şi 
în lumea virtuală, informatică, avem parte de …ferestre. 
Windows! Le ştie lumea întreagă. Deschideri spre o lume 

fascinantă în care ne pierdem uneori, privind prin …ferestre. 
Ochii noştri sunt numiţi adeseori…ferestre… Ferestre ale 
trupului! Ferestre ale sufletului! Petru trup, ochii reprezintă 
fereastra prin care simte lumina, primește lumina și se 
cunoaște a fi în lumină. Dacă fereastra este închisă, trupul se 
află în întuneric. Ochii sunt călăuza trupului; cât timp călăuza e 
în față, trupul înaintează și nu alunecă din cale. Picioarele 
merg unde trebuie, mâinile fac ce trebuie, la fel fiecare organ. 
Dar când călăuza rămâne în întuneric, în întuneric se vor afla 
și cei ce vin în urmă. Dacă ochii orbesc și nu mai luminează 
trupul, acel trup va fi în întuneric. Toate cărările i se închid; 
picioarele ori stau în loc, ori merg aiurea; mâinile ori nu fac 
nimic ori lucrează greșit. Picioarele se târăsc anevoie, 
încercând prin încetineala să țină locul luminii care lipsește; 
mâinile se întind, căutând să atingă și atingerea să țină loc 
luminii care lipsește; urechea se ciulește, căutând să 
înlocuiască vederea. Dar cei conduși nu pot ține loc de 
călăuza. Fără vedere, trupul este adevărată temniță. Omul are 
nevoie nu numai de un ochi trupesc, dar și de un ochi 
sufletesc sănătos, adică de o minte curată: „De va fi ochiul tău 
curat, tot trupul tău va fi luminat”. Omul duhovnicesc trebuie să 
facă deosebire între ce îi este de folos și ce este dăunător 
pentru el. „Deci dacă lumina care e în tine este întuneric, dar 
întunericul cu cât mai mult?” (Matei 6, 23). În Sfânta Scriptură 
se vorbește adesea de vederea minții: „Să vă lumineze ochii 
inimii” (Efeseni 1,18); „Descoperă ochii mei și voi cunoaște 
minunile din legea Ta” (Psalm 118,18). Înțelegem aici ochii 
minții, vederea dinlăuntru, singura prin care se poate vedea 
Legea lui Dumnezeu. Să privim și noi cu tot sufletul spre 
Hristos, Lumina lumii, ca să nu  ne cuprindă întunericul veșnic!  
 
 
 

† † † Misiunea noastră pe pământ este să trăim o viaţă sfântă în mijlocul atâtor lucruri la care trebuie să renunţăm. † † † 
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ÎNTREBĂRI ŞI RĂSPUNSURI 
DESPRE CREDINŢA ORTODOXĂ 

Întrebare:  Există griji mântuitoare? 
Răspuns: „Toata grija cea lumească de la noi să o 

lepădam”, se spune la Sfânta Liturghie. Deci, grijile lumești 
trebuie înlocuite cu încrederea în Dumnezeu și în bunătatea 
Lui, făcându-ne datoria. Dacă nu-ți îndeplinești datoria, grijile 
se înmulțesc și îngrijorarea creste. Dar există și o grijă pentru 
a deveni bun, o grijă pentru împlinirea voii lui Dumnezeu, grija 
de a trăi corect, grija de a face ceea ce ești dator să faci. 
Există și griji mântuitoare, griji care te ridică, te angajează în 
viața sfântă, grija de a-ți împlini datoriile pe care le ai prin 
situația în care te găsești. Pentru cineva care are familie, grija 
este pentru copii, de a-i crește, de a-i educa frumos și bine, 
grija de a le da o înzestrare spirituală care să-i păzească de 
necazurile vieții, pentru că necazurile vieții vin de pe urma 
păcatelor. Ceea ce vrea Dumnezeu cu noi este ca în fiecare zi 
să trăim o viață frumoasă și liniștită, o viață din care să 
lipsească îngrijorarea pentru lucruri pământești, dar în care să 
fie prezentă grija de a-i sluji lui Dumnezeu și de a-i face voia 
Lui. Și in felul acesta, omul este angajat spre bine și nu este 
asuprit de rău. 
Întrebare: Cum înțelegem cuvintele din Sfânta Evanghelie „Să 
nu ne îngrijim pentru ziua de mâine” (Matei 6, 34)?  
Răspuns: În sensul acesta: să nu ne îngrijorăm pentru ziua de 
mâine, dar să ne facem datoria în ziua de azi. Dacă ne facem 
datoria în ziua prezentă, ziua de mâine este rezolvată cu 
problemele care le-ar aduce, fiindcă ne împlinim datoria în 
ziua de astăzi. Bineînțeles că toate acestea le avem în vedere 
cu gândul la Dumnezeu, care l-a făcut pe om și cu posibilitatea 
de a se îngriji. Chiar și cu posibilitatea de a se îngrijora. 
Mântuitorul Iisus Hristos vrea să-l despovăreze pe om de 
îngrijorarea păgubitoare și să-l angajeze cu grija mântuitoare. 
Întrebare: Cum trebuie să se îngrijească de suflet un creștin? 
 Răspuns: Un creștin trebuie să-și împlinească datoriile care 
țin de viața spirituală, de rugăciune, de meditație, de 
participarea la sfintele slujbe, de punere în valoare a calităților 
sufletești pentru binele lui și pentru binele altuia, de 
acumularea de învățături sfinte, mai ales din Sfânta 
Evanghelie, cuvintele cele veșnice ale Mântuitorului, de 
acumularea de gânduri manifestate în cuvânt de Sfinții 
Apostoli. Toate aceste lucruri sunt spre binele sufletului si 
aduc apoi și buna chivernisire a trupului. 
Întrebare: Cum trebuie să ne îngrijim de trup?  
Răspuns: Există griji pentru trup și Sfântul Apostol Pavel 
îndeamnă pe bărbați să-și iubească soțiile cum își iubesc 
trupurile lor (Efeseni 5, 28). Sfântul Apostol Pavel zice că 
nimeni nu și-a urât vreodată trupul său, ci fiecare îl hrănește 
și-l încălzește precum și Hristos Biserica (Efeseni 5, 29). Nu 

este normal ca cineva să-și neglijeze trupul. Este normal să-și 
îngrijească trupul. Când era înconjurat de mulțimea care nu 
mai avea de mâncare, Mântuitorul a zis că nu vrea să-i lase să 
piară pe drum. Deci a intervenit, dându-le hrană. Există o 
rânduială a Bisericii ca să ne ajutăm unii pe alții, să ne îngrijim 
de sănătatea trupului ca să fie și sufletul în condiția de a se 
manifesta bine în cele spirituale. Se are în vedere o îngrijire de 
trup, care este templul lui Dumnezeu, pe care-l dorim sănătos. 

PROGRAM LITURGIC  

ZIUA ORA SLUJBE / ACTIVITĂȚI  

Miercuri 
20 iunie 

1700 Paraclisul Sf. Icoane Portărița 
Vineri 

22 iunie 

1400 Spovedanie 

1700 Sfântul Maslu cu 7 preoți 

Sâmbătă 
23 iunie 

700  Sf. Liturghie, pomenirea morților 

1400 Spovedanie 

1800 Vecernie cu litie 

Duminică 
24 iunie 

700 Utrenia și Sfânta Liturghie 

1800 Vecernie  
 

Cei trei prieteni 
  Se spune că erau trei prieteni care îşi doreau să urce un 
munte. În vârful acestuia trăia un bătrân înțelept pe care îşi 
doreau să-l cunoască. Mergând împreună, au ajuns la trei 
drumuri și de aici s-au separat. Primul a ales o cărare abruptă, 
ce urca drept către vârf. Nu-i păsa de pericole, dorea să 
ajungă la bătrânul din vârful muntelui cât mai rapid. A doua 
cale era la fel de grea, căci străbătea o vale adâncă și foarte 
strâmtă, cu pereții abrupți. Iar cel de-al treilea a ales o cărare 
mai lungă, ce ocolea muntele şerpuind în pante line. După 7 
zile, cel care urcase pe calea cea abruptă a ajuns în vârf 
extenuat, plin de răni sângerânde. Nerăbdător s-a aşezat să-şi 
aştepte prietenii. După o altă săptămână, ameţit de vânturile 
puternice care i se împotriviseră, ajunse şi al doilea. Se aşeză 
în tăcere lângă cel dintâi, aşteptând. Trecură alte două 
săptămâni și sosi cel de-l treilea, cu faţa strălucindu-i de 
fericire, semn al unei profunde stări de linişte şi mulţumire 
interioară. Ceilalţi doi erau furioşi pentru că drumul lor a fost 
greu şi au avut mult de aşteptat, în timp ce drumul celui de-al 
treilea părea să fi fost o adevărată plăcere. Aşa că, odată 
ajunși la bătrân, l-au întrebat care drum era cel mai bine ales. 
– Ce ai învăţat tu? îl întrebă el pe primul. 
– Că viaţa este grea şi plină de pericole şi greutăţi; că este 
plină de suferinţă şi adeseori ceea ce întâlnesc în cale îmi 
poate provoca răni. Că pentru fiecare pas înainte, trebuie să 
duc o luptă încrâncenată care mă sleieşte de puteri. Aşadar… 
am ales eu calea cea mai bună către tine? 
 – Da! ai ales bine… Iar tu, tu ce ai învăţat? îl întrebă 
pe al doilea.  
– Că în viaţă multe lucruri mă pot abate din cale; că uneori pot 
să pierd drumul, ajungând cu totul altundeva decât doresc… 
dar dacă nu îmi pierd încrederea, reuşesc până la urmă. 
Aşadar… am ales eu calea cea mai bună către tine?  
– Da! ai ales bine… Şi tu, ce ai învăţat? îl întrebă pe ultimul.  
– Că mă pot bucura de fiecare pas pe care îl fac dacă aleg să 
am răbdare. Că, dacă privesc cu înţelegere, viaţa nu este o 
povară grea, ci un miracol la care sunt primit cu bucurie să iau 
parte. Că iubirea care mă înconjoară din toate părţile îmi poate 
lumina sufletul dacă îi dau voie să pătrundă acolo. Aşadar… 
am ales eu calea cea mai bună către tine?  
– Da! ai ales bine…  
 Uimiţi de răspunsurile bătrânului, cei trei prieteni au căzut pe 
gânduri. Şi au înţeles, în sfârşit, că la orice răscruce pot alege 
… iar viaţa fiecăruia este rezultatul alegerilor făcute. 
 
 

  
 PAROH:  Preot Ioan Alupoaiei  † Telefon: 0745.497.143 † Contul parohiei - BANCPOST: RO32 BPOS 0700 6196 114 RON 01 

† La redactarea acestei foi religioase, se folosesc informaţii libere preluate din mijloacele de informare în masă ortodoxe: site-uri, publicaţii, reviste, ziare, cărţi. † 


